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Biodiversitetskrise, oversvømmelser, 
tørke, højere temperaturer og mere ekstreme 
vejrhændelser er bare nogle af de klima- 
relaterede udfordringer samfund verden over 
står over for at skulle løse. Vi ved at naturen 
spiller en afgørende rolle for såvel klimaet 
som for menneskers fysiske og mentale  
trivsel, og at naturens og landskabets rolle er 
et uundværligt element i en mere bæredygtig 
og modstandsdygtig udvikling af det byggede 
miljø.
 
På Folkemødets nye debatscene, Nature 
Base, bringes den grønne branches aktører 
og deres viden om naturbaserede løsninger i 
spil. Det gør vi med ambitionen om at  
understøtte vidensdeling og samarbejde på 
tværs af branchens værdikæde og med alle, 
der har interesse for, hvordan vi kan arbejde 
aktivt med at fremme naturens potentialer i 
udvikling af land og by. 

Nature Base er et partnerskab mellem  
brancheorganisationer, vidensinstitutioner  
og erhvervsliv.
 
Bag Nature Base står Landskabsrådet,  
Danske anlægsgartnere, Danske Landskabs-
arkitekter, Det Kongelige Akademi, Green  
Cities, MALMOS og idverde Danmark.

NatureBase scenen 
befinder sig ombord 
på skibet Esther 
Jensen på ydermolen.



KAN NATUREN FÅ PLADS? SÆT PRIS PÅ BYNATUR – MØD GREEN CITIES 

TORSDAG TORSDAG

kl. 15:15-16:00

Gæster i debatten:
- Susanne Renée Grunkin,  

Kreativ Leder Arkitema
- Morten Dohrmann Hansen,  

CEO idverde DK
- Torben Klitgaard,  

Direktør BLOXHUB
- Line Stybe Vestergaard,  

Partner Juul Frost Arkitekter
- Stine Lea Jacobi,  

Programchef Realdania

Moderator:  
Jesper Malm, 
Kommunikationschef i 
Bygherreforeningen

Arrangør:

kl. 16:00-18:00

Arrangør:

Er naturen vigtigere at give plads  
til end andet i planlægningen af  
Danmarks byer og landskaber?

Der er kamp om kvadratmeterne. Til naturen, 
det sociale, det sundhedsmæssige osv. 

Er der plads til det hele? Er noget vigtigere 
end andet? Kan vi skabe synergier mellem de 
forskellige dagsordener? 

Det er spørgsmål, som denne Nature Base 
paneldebat tager op med en række ledende 
profiler, som til dagligt arbejder med planlæg-
ning, udførelse og drift af by, land og kyst. 

Green Cities lancerer en spritny  
publikation, der viser, at der også er 
god økonomi i mere bynatur. 

”More Green Cities for Europe” er en kampagne,  
hvor 13 EU-lande på sjette år arbejder for flere 
grønne områder i byerne. 

Vi finder casestudier om innovative og inspi-
rerende projekter, der viser, hvordan grønnere 
bymiljøer har positiv effekt på borgernes triv-
sel, biodiversitet, social sammenhængskraft, 
klima og økonomi.

I forbindelse med Folkemødet lancerer Green 
Cities en ny publikation - ”Sæt pris på bynatur”, 
der giver en række eksempler på, at der også 
er økonomiske gevinster i kroner og øre i at 
anlægge natur og parker i byerne. 

Vi præsenterer bl.a. cases fra kommuner, der 
har fået beregnet den økonomiske gevinst i 
forbindelse med anlæg af konkrete grønne 
projekter – ved lanceringen er der mulighed 
for at indgå i dialog med nogle af de medvir-
kende i publikationen.

Publikationen følges op af en konference på 
Christiansborg i november, hvor Green Cities 
inviterer til en debat om, hvordan vi i højere 
grad kan sikre, at bynatur prioriteres på lige 
fod med anden arealanvendelse af byen.



VÆRDIEN AF GRØNNE KVADRATMETER BIODIVERSITET I BYGGERIET 
– FUGLE PÅ TAGET ELLER REEL HANDLING? 

FREDAG FREDAG

kl 10:30-11:15

Gæster i debatten:
- Marie Stærke,  

Borgmester Køge Kommune 
- Søren Ejlersen,  

Medstifter Fælleshaven/Aarstiderne
- Mette Skjold,  

Direktør SLA
- Michael Petersen, 

Direktør DAG, bestyrelsesmedlem 
Green Cities Europe

- Morten Dohrmann,  
CEO idverde Danmark

Moderator:  
Lise Hansen Thorsen,
landskabsarkitekt MDL,
bestyrelsesmedlem
Danske Landskabsarkitekter

Arrangør:

kl 15:15-16:00

Arrangør:

Kan vi gøre den mærkbare værdi, 
naturen skaber, målbar?

Den værdi naturen tilfører vores byer og  
landskaber er tydelig at mærke, men kan 
være yderst vanskelig at måle. 

Vi ved per intuition at naturen er god for  
menneskers fysiske og mentale trivsel, lige-
som vi ved at naturen i mange tilfælde har 
løsningerne på de kriser verdenssamfundet 
står overfor i dag. Så hvorfor er det så svært 
at prioritere naturen, når vi planlægger vores 
byer og landskaber? Er det ikke bare sund 
fornuft at gøre plads til det grønne? 

Nature Base og idverde Danmark inviterer 
fagfolk og meningsdannere til at diskutere  
emnet på denne Nature Base paneldebat.

Det bæredygtige byggeri har vi talt 
om længe – hvad med det biodiverse 
byggeri? 

Byggeriet har et medansvar for, at arter  
uddør i galoperende fart. Samtidig er der  
ingen tegn på, at vi stopper med at bygge, 
når vi ser ind i fremtidens urbanisering og  
befolkningstilvækst.

Findes biodiversitet kun mellem bygningerne 
eller er det muligt at integrere det i det byg-
gede? Hvordan bygger vi i pagt med og for 
naturen? Og kan man overhovedet skabe 
byggeri for alle arter – mennesket såvel som 
dyrelivet?  

Skal vi i gang med at bygge i materialer, der 
tilgodeser både mennesker og dyr? Eller er 
det i byplanlægningen, at biodiversiteten skal 
indtænkes - hvad siger forskerne? 

Kan biodiversitet blive en ny værdi for et  
byggeri – og er det den nye investerings- 
mulighed at sikre arter ikke uddør - hvad  
siger investorerne?

Hvad forventer forbrugerne?



DEN GRØNNE BRANCHE RYKKER FREM I VÆRDIKÆDEN DANMARKS FREMTIDIGE BLÅ OG GRØNNE ENERGILANDSKABER

LØRDAG LØRDAG

kl. 10:30-11:15

Gæster i debatten:
- Kim Thinggaard,  

Direktør MALMOS
- Mette Mogensen,  

Udviklingschef Domea
- Anders Sørensen,  

Bæredygtighedschef E&P
- Morten Weeke Borup,  

Formand Landskabsrådet 

Moderator:  
Søren Houen-Schmidt,  
Partner i Grandville

Arrangør:

kl. 12:00-13:00

Gæster i debatten:
- Lillian Rasch Madsen,  

kommunaldirektør  
Bornholms Regionskommune

- Rikke Juul Gram,  
landskabsarkitekt MDL,  
partner tegnestuen Schønherr

- Susanne Renée Grunkin, 
 landskabsarkitekt MDL,  
kreativ leder tegnestuen Arkitema

- Søren Møller Christensen,  
kons. direktør Baltic Energy Island

Ordstyrer:  
Lise Hansen Thorsen,  
landskabsarkitekt MDL,  
bestyrelsesmedlem  
Danske Landskabsarkitekter

Arrangør:

Hvordan sikrer vi at natur og land-
skab prioriteres, når vi bygger?

Landskab og natur har tidligere været noget 
man strøede ud over en byggegrund som det 
sidste element i byggeprojektet og med de få 
midler der nu var tilbage i budgettet. I dag ved 
developer og bygherre godt at landskabet har 
stor betydning for et områdes og en bygnings 
værdi, ligesom naturbaserede løsninger har 
mange andre positive effekter på vores  
samfundsudvikling. 

Men hvordan sikrer vi at viden om udførelse 
og drift af udearealer bliver bragt tidligt i  
spil, så naturens potentialet indfris og værdi 
bliver skabt? Det er nogle af de spørgsmål, 
som ledende profiler fra bygge- og anlægs-
branchen skal debattere på denne Nature 
Base debat.

Fokus på planlægning af  
energilandskaber i den store skala 
 - til lands - til vands og i luften.
 
Landskabsarkitekternes selvforståelse og  
faglige kompetencer gør os til centrale  
spillere i den grønne omstilling. Det er os  
som kan tegne og planlægge løsningerne  
for fremtidens grønne byer og for fremtidens 
bæredygtige landskab. Dette er naturligvis 
også et stort ansvar, som skal løses i brede 
samarbejder - og med de rette politisk  
vedtagende værktøjer.  Vi sætter særligt  
fokus på planlægning af blå og grønne  
energilandskaber i den store skala, og  
hvordan fremtidens vedvarende energi  
kommer til at påvirke disse. 

Læs Danske Landskabsarkitekters  
”10 dogmer for fremtidens solcelleparker” her:  
www.landskabsarkitekter.dk/Aktuelt/land-
skab-10-dogmer-fremtidens-solcelleanlaeg/



ESTHERS LOUNGE

kl. 16:00-18:00 Kom og oplev Nature Base scenen  
og nyd naturbaserede toner af DJ 
Rumpistol.

Vi slutter dagen af på Nature Base scenen 
med hygge, netværk og hæng ud på det 
smukke, gamle træskib Esther Jensen. Tag 
dine venner og kolleger med under armen 
til en hyggelig stund på ydermolen i Allinge 
Havn. 

DJ Rumpistol lægger soundtrack til med 
blide, naturbaserede toner og nøje udvalgte 
numre, alle med referencer til naturen.

DET BLIVER HELT VILDT DERUDE  
- OM NATUR OG NY LANDSKABSÆSTETIK

kl. 13.30 - 14.30

Gæster i debatten:
- Kristina Koch Sloth,  

kommunaldirektør  
Vordingborg Kommune

- Flere kommer til.

Ordstyrer:  
Lise Hansen Thorsen,  
landskabsarkitekt MDL,  
bestyrelsesmedlem  
Danske Landskabsarkitekter

Arrangør:

Danske Landskabsarkitekter inviterer 
førende aktører til en debat om hvor 
vildt det kan blive.
 
Naturen er under konstant forandring.  
Alting forandres, vokser, gror, visner og dør. 
I fremtidens landskaber bliver det vildere og 
vildere. Natur udvikles som investeringsobjekt 
og brand. Rundt om i det danske landskab 
vokser ny natur frem gennem strategisk  
investering, politisk vilje og filantropi. I vores 
postmoderne tid forsvinder veltrimmede  
haver, klippede grøftekanter og mælkebøtter 
mellem fliserne. 
 
Den vilde have træder frem, urter og krat  
skyder op alle vegne og marker bliver til  
eng og selvgroet skov. 

Danske Landskabsarkitekter inviterer førende 
aktører til en debat om, hvor vildt det kan 
blive. Vi møder den vildeste kommune i 2022 
Vordingborg, der med solid EU finansiering 
har skabt masser af natur. Superæstetikeren 
vil med skarpt blik se på fremtidens land-
skabsbilleder. 
 
Hvor vildt kan det blive - kan tottet græs og 
knæhøj urt blive for meget? Får vi en dag igen 
skarpt klippede kanter, korthårede parker og 
sirlige prydhaver? Hvad siger borgeren? Vil vi 
overhovedet have natur - det billige skidt?

LØRDAG FREDAG OG LØRDAG




